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معترف بودند

با اینحال در انتهای ســـال 1400 با تمایل دوســـتان در مجموعه 
خبرگزاری جمهوری اســـامی )ایرنا( و همچنین موسسه ایران  

ما توانســـتیم کار را آغاز کنیم.

ایران: علت انتخاب نام پرچمدار برای این مستند 
چه بود؟

شـــلتوکی: مســـتحضرید که در کشـــور ما در حـــوزه پرنده های 
بـــدون سرنشـــین خانـــواده پهپادهـــای مختلفی توســـعه پیدا 
کرده اســـت. خانـــواده پهپادهای مهاجر، ابابیل و شـــاهد ســـه 
خانواده پهپادی اصلی تولید شـــده توســـط جمهوری اســـامی 
ایران هســـتند، امـــا همانطور که خدمت شـــما عـــرض کردم، 
در مجموعـــه وقایـــع و اتفاقاتی که ما طی ســـال های ۹7 تا 1400 
رصـــد می کردیم، کلیـــدواژه »پهپادهـــای شـــاهد« پرتکرارترین 
واژه ای بـــود که ما بـــا آن مواجه بودیم. در حقیقـــت ما به عینه 
می دیدیم که پهپادهای ایران در دنیا را با شـــاهد می شناســـند. 
ناظران داخلی و خارجی، پژوهشـــگران، اندیشـــکده ها و حتی 
مقامـــات غربـــی و صهیونیســـتی وقتـــی میخواســـتند دربـــاره 
پهپادهـــای ایرانـــی صحبـــت کننـــد، همواره به شـــاهد اشـــاره 
می کردنـــد کـــه ایـــن گـــزاره را در ذهن ما ایجـــاد کـــرده بود که 
پرچـــم پهپاد ایران در دنیا را »شـــاهد« بالا نگه داشـــته اســـت. 
این موضوعی بـــود که در آن مقطع در ذهن مـــا بود، موضوعی 
کـــه کمـــی بعـــد و در ســـال 1401 بـــا ماجراهایـــی کـــه در جنگ 
اوکرایـــن پیش آمد درســـتی آن به اثبـــات رســـید. پرچمدار در 
حقیقـــت اشـــاره دارد بـــه پرچمدار بـــودن خانـــواده پهپادهای 

شـــاهد که موضوع مســـتند ما هســـتند.

ایران: برگردیم به همان مقطع اسفند ۱۴۰۰ که 
تصمیم به تولید کار گرفتید؛ طبعا ساخت یک 

فیلم با چنین موضوعی، بدون چالش نیست، از 
آنها برایمان بگویید.

شـــلتوکی: نخســـتین چالش مـــان، نداشـــتن مرجـــع و منبع 
مکتـــوب بود. یعنـــی ما بـــرای تولید ایـــن اثر نمی توانســـتیم از 
منبـــع مشـــخصی اقتباس کنیم، پـــس باید خودمـــان مرجع و 
منبـــع تولید می کردیـــم که برای این موضوع هم باید به ســـراغ 
افراد دخیل در توســـعه خانـــواده پهپادهای شـــاهد می رفتیم. 
برخـــی از این عزیـــزان به دلایـــل مختلفی تمایل بـــه حضور در 
مقابـــل دوربین نداشـــتند و ما بایـــد به هر ترتیبـــی که ممکن 

بود رضایـــت آنها را جلـــب می کردیم.
چالـــش دیگرمـــان، بحث هـــای امنیتـــی و حفاظتـــی بـــود. ما 
بـــرای تولیـــد این اثـــر بـــا 11 نفـــر از عزیـــزان دخیـــل در فرآیند 
شـــکل گیری و رشـــد قـــدرت پهپـــادی ســـپاه مصاحبـــه کردیم 
که چهـــره 5 تـــن از این افـــراد به دلیل مســـائل امنیتـــی نباید 
مشـــخص می شـــد، همین موضـــوع برای مـــا در فرآینـــد تولید 
و نورپـــردازی ایجـــاد چالش می کـــرد چراکه لوکیشـــن ضبط ما 
در محیـــط باز بـــود و برای نورپردازی جهت مشـــخص نشـــدن 
چهـــره این عزیـــزان حتمـــا می بایســـت ضبـــط مصاحبه ها در 
شـــب صورت می گرفـــت که ما گاها تا ســـاعت 4 بامـــداد درگیر 

ضبـــط مصاحبه ها باشـــیم.

ایران: شما بعنوان تهیه کننده و کارگردان مستند 
پرچمدار تا پیش از این عمدتا بعنوان فردی 

شناخته می شدید که بیشتر درباره ابعاد فنی 
تسلیحات و تجهیزات نظامی صحبت می کردید، 

در واقع کارکتر شما بیشتر فنی-نظامی است، 
اما وقتی مستند پرچمدار را می بینیم، میزان 

فکت های فنی که در آن وجود دارد از آنچه که از 
شما انتظار می رود کمتر است، پاسخ تان به این 

نقد چیست؟
شـــلتوکی: نکته شـــما کاما درســـت اســـت، اما حتمـــا نیاز به 
یک توضیح تکمیلـــی از جانب بنده دارد. سالهاســـت که بنده 
در رسانه مشـــغول به فعالیت هســـتم و فعالیتم نیز منحصر به 
حوزه امنیتـــی و دفاعی بوده اســـت. نگاه بنده طی این ســـالها 
همواره نگاهی میلیتاریســـتی و فنی به ایـــن حوزه بوده و عمدتا 
به تشـــریح و تبیین ابعاد توانمندی فنی و تجهیزاتی کشـــور در 
حوزه نظامی پرداختـــه ام، یعنی بعنوان مثـــال درباره یک پهپاد 
بـــه بیان برد و طـــول و عرض و وزن و مداومت پـــروازی و تعداد 
بمـــب و اینگونه مســـائل توجـــه کـــرده ام، اما مـــن می خواهم 
اکنـــون پـــس از 1۲ ســـال فعالیـــت در ایـــن حوزه بـــه صراحت 
این را بگویم که ســـاخت مســـتند پرچمدار باعـــث یک انقاب 

فکری در من شـــد!
ببینیـــد در بدو ورود به مســـیر ســـاخت این فیلـــم، دیدگاه من 
کامـــا یک دیدگاه میلیتاریســـتی بـــود، یعنی با ایـــن نیت آمده 
بودم که خانـــواده پهپادهای شـــاهد و فناوری هـــای مربوط به 
آن را معرفـــی کنـــم؛ اما وقتـــی کـــه در دل کار رفتیم و بـــا افراد 
مختلف نشســـتیم و صحبـــت کردیم، دیدیم کـــه چه قصه ها و 
داســـتان های نابـــی در لایه هـــای زیرین این توانمنـــدی نهفته 
اســـت کـــه هرکدام از آنها درســـی اســـت بـــزرگ برای مســـائل 

این روزهای کشـــور.
آن انقاب فکری که گفتم اینجا شـــکل گرفـــت؛ یعنی با خودم 
بـــه این نتیجه رســـیدم کـــه اگـــر نگویم طی ایـــن ســـالها راه را 
اشـــتباه رفته ایم، ولی دســـتکم دچار یک غفلت بـــزرگ از یک 
موضوع مهم و اساسی شـــده ایم و آن موضوع مهم چیزی نبود 
جز، فرآیند رســـیدن بـــه توانمندی چراکه درس هـــای اصلی در 
ایـــن فرآیند و مســـیر طی شـــده نفهته اســـت که اگـــر به خوبی 
درک شـــوند، در همه حوزه ها -نـــه فقط نظامـــی- می تواند بکار 

گرفته شـــود و مثل پهپاد باعث افتخار و ســـربلندی ما شـــود.
بـــه همین دلیـــل بود کـــه تصمیم گرفتیـــم مســـیرمان را از آن 
چیـــزی کـــه ابتدا در ذهـــن می پروراندیـــم تغییر دهیـــم و اثری 

بســـازیم کـــه درس مدیریتی در آن نهفته باشـــد.

ایران: آنطور که در تیزرهای مستند، پیداست 
گویا به ماجرای حضور پهپادهای شاهد در جنگ 

اوکراین هم پرداخته اید.
شـــلتوکی: بله، تقریبا چندماهی از شـــروع کارمان نگذشـــته 
بـــود کـــه بـــا موضـــوع حضـــور پهپادهـــای شـــاهد در جنـــگ 
اوکراین و خط رســـانه ای و فشـــاری که غربی ها علیه کشـــور 
بـــه راه انداخته بودند مواجه شـــدیم، موضع رســـمی کشـــور 
و دســـتگاه دیپلماســـی جمهوری اســـامی ایران هم این بود 
کـــه ماجـــرای فـــروش پهپادهای شـــاهد به روســـیه، مربوط 
به پیـــش از آغـــاز جنـــگ اوکراین بـــوده؛ این موضـــوع برای 

کســـانی کـــه حـــوزه روابط نظامـــی ایـــران و روســـیه را دنبال 
می کننـــد کاما مشـــخص و پذیرفته شـــده بود اما بـــا اینحال 
بـــه ذهن مـــان رســـید بهتر اســـت برای ایـــن موضـــع اعامی 
ایـــران، ســـندی ارائه کنیـــم و بحمـــدالله با آرشـــیو خوبی که 
در اختیارمان قرار گرفت توانســـتیم ســـند این موضوع را در 

کنیم. اســـتفاده  فیلم 

ایران: به مسکو هم سفر کردید.
شـــلتوکی: ســـفر ما به مســـکو در چارچوب دعوت وزارت دفاع 
روسیه برای شـــرکت در نمایشـــگاه نظامی ۲0۲۳ بود که از این 
فرصـــت بـــرای تولیـــد بخش هـــای مربوط بـــه جنـــگ اوکراین 
مســـتند اســـتفاده کردیم و همچنین در نمایشـــگاه نظامی نیز 
باز با اقبال عجیب کشورها نســـبت به پهپادهای شاهد مواجه 
بودیم. حتی در این نمایشـــگاه چند کشـــور از جمله چین هم 
اقـــدام به کپی برداری از شـــاهد 1۳۶ ایران کرده بودند که حتی 

خودشـــان هم نســـبت به این موضوع معتـــرف بودند.

ایران: به نظر شما در حوزه پهپاد کشش کار بیشتر 
وجود دارد و یا اینکه خودتان برنامه ای برای 

تداوم این موضوع دارید یا اینکه به همین مقدار 
کافیست؟

شـــلتوکی: کافیســـت؟ )باخنـــده( ما طـــی تولید ایـــن اثر بیش 
از ۲۲ ســـاعت مصاحبه از افـــراد مختلف گرفته ایـــم که همگی 
دارای مطالب بســـیار خوب و دیدنی اســـت. این درحالی است 
که کل زمان مســـتند ما ۶0 دقیقه اســـت، یعنـــی بخش اعظمی 
از مصاحبه هـــا را اســـتفاده نکرده ایم. ایده هایی بـــرای کارهای 
دیگـــر در ذهن داریـــم، اما در حال حاضر آنچـــه در اولویت قرار 
داده ایـــم تبدیل ایـــن مصاحبه ها بـــه یک کتاب جامـــع بعنوان 
یـــک مرجع در حوزه پهپاد اســـت تـــا اگر دیگـــر عزیزانی تمایل 
بـــه تولیـــد اثر داشـــتند، دیگـــر با آن چالش نخســـت مـــا یعنی 
عدم در اختیار داشـــتن مرجع متنی و مکتوب مواجه نباشند.

ایران: سخن پایانی
ج از تعارفات معمول و مرسوم، از سردار حاجی زاده گرانقدر  شلتوکی: من حتما باید خار
فرمانده محترم نیروی هوافضای سپاه تشکر صمیمانه کنم چراکه در تمام مراحل تولید 

فیلم، این سردار عزیز همواره حامی و پشتیبانمان بودند و از همه مهم تر برای اینجانب، 
اعتماد ایشان به جوانان برای ساخت این اثر بود؛ شاید گفتنش خالی از لطف نباشد که 

بجز یک یا دو نفر، تقریبا تمام تیم تولید ما جوانان دهه هفتادی و دهه هشتادی بودند که 
انصافا صادقانه و خالصانه پای کار بودند و زحمت اصلی تولید این اثر را آنها کشیدند.

سخن آخرم هم خطاب به دوستان و همکارانی است که در حوزه رسانه و اطاع رسانی 
کشور فعال هستند؛ آنها که بنده را می شناسند می دانند که با بیان جمات شعاری چندان 

میانه ای ندارم پس با این رویکرد به همکارانم توصیه می کنم که نیروهای مسلح کشور را 
دریابیم! امروز در مجموعه نیروهای مسلح ما کلکسیونی از افتخارات وجود دارد که هرکدام 

از آنها می تواند محملی برای تولید ده ها اثر هنری و رسانه ای باشد، آثاری که هرکدام حرفی 
برای گفتن داشته باشد که آن حرف ها گره ای از کار ملت شریف ایران باز کند.

ـــرش بـ

۷ روایتی از ناگفته ها و محرمانه های قدرت پهپادی ایران
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